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تراکتـــور در یک دیدار تعجب برانگیـــز درحالی که به نظر 

می رسید رقابتی ســـخت در پیش خواهد بود به سپاهان 

با 3 گل باخت تا در لیگ بیست وســـوم اصلا شروع خوبی 

نداشـــته باشد. هرچند، تراکتور معمولا به باخت در هفته 

اول عادت دارد و 3 سالی است که شکست در هفته اول به 

روند معمول این تیم تبدیل شده است. آنها این بار هم برنده 

نشدند تا ثابت کنند قصد تغییر ندارند و همچنان به شکست 

در هفته اول راضی هستند. شاید این ناکامی واکنش های 

زیادی به همراه داشت اما نکته اینجاست هوادارانی که از 

نقاط مختلف برای تماشای این بازی به ورزشگاه آمده بودند 

بعد از کنفرانس خبری خمز چه حالی داشتند؟ درواقع شاید 

اظهارات پاکو خمز در کنفرانس خبری بسیار عجیب تر از 

دیگر اتفاقات بود. 

 

  از هزینه هنگفت تراکتور بگویید
تراکتور فصل نقل  و انتقالات تابستانی را خیلی جدی شروع 

کرد. هرچند در ابتدا صحبت از برخی خریدها بود که به دلیل 

مبالغ بالا محقق نشد اما به مرور خواسته آنها عملی شد و 

حتی بازیکنانی که از پای میز مذاکره کنار کشیده بودند هم 

به این جمع برگشتند. تراکتور هزینه زیادی کرد تا تیم خوبی 

ببندد و این را مالک این باشگاه در تلویزیون نیز تایید کرد. 

از این رو شاید توقع نمی رفت تراکتوری که ظاهرا کهکشانی 

شده است در هفته اول اینچنین توسط سپاهان زمین گیر 

شود. شکست مقابل ســـپاهان از یک سو و کری هایی که 

دوطرف با هم داشـــتند از سوی دیگر تلخی این ناکامی را 

صدچندان کرد. هرچند نتیجه هفته اول یا حداقل بهتر است 

بگوییم هفته های اول ملاکی برای تصمیم گیری در مورد 

یک تیم و مربی نیست اما با روحیاتی که از محمدرضا زنوزی 

سراغ داریم، او بسیار عجول است و شاید در شرایطی که او 

هم مثل ما توقع بالایی از تیمش داشت، دربرابر ناکامی ها 

صبور نباشد و دست به تغییر بزند. در این مورد از یک مقام 

آگاه در باشگاه تراکتور پرسیدیم که او تاکید کرد زنوزی هیچ 

برنامه ای برای تغییر ندارد. وی با صراحت اذعان داشـــت 

بـــا یک بازی در مورد خمز و تلاش های پیش فصل تصمیم 

نمی گیرند و بـــه او زمان خواهند داد؛ چراکه معتقدند این 

تیم در بحران بدنسازی است و بیش از یکی دو هفته زمان 

لازم دارد تا به شرایط خوب برسد. از نظر تراکتوری ها این تیم 

هنوز زیر فشار تمرینات بدنسازی سخت خمز در ترکیه باقی 

مانده است و برای اینکه از این حالت خارج شود به زمان نیاز 

دارد. نزدیکان به باشگاه مهلت 5 هفته ای را برای اوج گرفتن 

تراکتور پیش بینی می کنند اما به نظر می رسد این تیم خیلی 

زودتر از اینها می تواند از این وضعیت خلاص شود و به عنوان 

یک مدعی نام خود را مطرح کند. 

  رمزگشایی از اظهارت خمز 
خمز می گوید تیم را من نســـاختم و در ادامه در پاسخ به 

سوالی مبنی بر اینکه چرا می گوید تیم را او نساخته، به یک 

جمله کوتاه اکتفا کرد؛ در اکثر گزینه ها این طور نبوده است. 

آن قدر که این جملات خمز، ما را شگفت زده کرد شکست 

سنگین هفته اول تراکتور مقابل سپاهان نکرد! یعنی واقعا 

تیم را خمز نبســـته و بازیکنان را به او تحمیل کردند. اگر 

این طور است چرا سرمربی تراکتور همان زمان این اظهارت 

را مطرح نکرد. بعد از باخت مقابل تراکتور و فشار زیادی که 

روی خمز وجود داشت شاید طبیعی است که او بخواهد از 

فشار روی خود کم کند و بار منفی این نتیجه را روی دوش 

باشگاه بیندازد اما در چنین شرایطی تکلیف بازیکنانی که 

90 دقیقه دویده بودند چه می شود. اشتباهات بازیکنان 

تراکتور در طول بازی مخصوصا در زمان دریافت گل به شدت 

قابل رویت بود اما این به معنی آن است که این نفرات چون 

باب میل خمز نبودند نتوانستند در ترکیب او واکنش خوبی 

داشـــته باشند. این برداشت ها با جملات بعدی خمز که 

می گوید در وهله اول مسئولیت شکست با اوست کمی 

تناقض دارد. 

هرچه هست یک ناهماهنگی در باشگاه وجود دارد. یک 

علامت سوال که نشان از شکافی میان این مربی و باشگاه 

تراکتور دارد. زنگ خطر برای تراکتور به صدا درآمده و اگر 

از نتایج فاکتور بگیریم، دیگر پای همه هزینه هایی که شده 

در میان است. این مقام مسئول در باشگاه تراکتور در این 

مورد به »فرهیختگان« گفت: »هر اظهارنظری در این مورد 

می تواند شـــائبه ایجاد کند. این اظهارات بی احترامی به 

بازیکنان فعلی است. چند بار پیش از این از خمز خواستیم 

آداب حرفه ای را در مصاحبه های خود رعایت کند. به نظر 

من وقتی وارد مسابقات شدیم دیگر صحبت کردن در مورد 

یارگیری کار درستی نیست.« 

  چه کسی راست می گوید؟
اگر خمز این تیم را نبسته یا حداقل همه تیم را نبسته چه 

کسی این تیم را دور هم جمع کرده است؟ در ابتدای نقل  و 

انتقالات مدیریت باشگاه تراکتور گفته بود؛ گروهی متشکل 

از افراد فنی و حقوقی نقل  و انتقالات تیم تراکتور را برعهده 

دارند که درنهایت با اعلام نظر به خمز و تایید او بازیکنان را 

جذب می کنند. از این رو این سوال پیش می آید که آیا این 

گروه بدون هماهنگی با او و برخلاف مصوبه هیات مدیره 

بازیکن گرفتند؟ این فرد حاضر در باشگاه تراکتور مدعی 

اســـت هیچ بازیکنی را خارج از لیســـت خمز به خدمت 

نگرفتند. حتی تراکتوری ها ادعا می کنند برخی بازیکنانی 

که از لیســـت او خارج بودند درنهایت به تایید او رسیدند 

تا جذب شـــدند. وی به ما گفت: »برخی نفرات در لیست 

خمز قرارداد داشتند. اما برخی دیگر را که می خواست، با 

تیم های خود قرارداد داشتند و نمی توانستیم آنها را جذب 

کنیم و دیگر نفرات همه با نظر مستقیم شخص خمز جذب 

شدند. حتی با برخی از بازیکنان تصویری صحبت کرد و با 

برخی هم دستیار وی تلفنی صحبت کرد. تنها پورحمیدی 

گلر تیم ملی بوده که قبلا در لیست رسمی تراکتور حضور 

داشت. حتی او هم در تمرینات کاملا تایید شد. لذا تمام 

بازیکنان توسط شخص وی انتخاب و تایید شده اند. من 

توقع دارم این مربی در مصاحبه هایش به منافع باشـــگاه 

بیش از این توجه کند.« حتی از حوالی باشگاه خبر می رسد 

این باشگاه چند بازیکن و مهاجم به خمز معرفی کرده ولی 

او نپذیرفته است. یک نمونه دیگر علی شجاعی بود که در 

لیست بود به تراکتور آمد تمرین کرد و رفت. خمز بازیکن 

دیگـــری را به او ترجیح داد و همین در اظهارات این مربی 

تناقض ایجاد می کند. 

حال این سوال به وجود می آید که آیا خمز به دلیل اینکه 

نتوانسته برخی نفرات لیستش را به دلیل بالا بودن قیمت 

رضایتنامه جذب کند، به نوعی اعتراض کرده و می خواهد 

باخت را به کم کاری باشـــگاه ربط دهد؟ آیا باشگاه مقابل 

برخی خریدهای او ایستاده است؟ شنیده ها حاکی از آن 

است که برخی خریدهای او چندان مورد رضایت باشگاه 

نیســـت. شکی نیست که تراکتور جزء تیم هایی است که 

هزینه زیادی کرده است. برخی از مدیران این باشگاه نیز 

به این موضوع اشـــاره دارند و یکی از آنها به ما گفت: »ما 

هزینه زیادی برای این تیم انجام دادیم. در تیم ما 5 بازیکن 

ملی پوش حضور دارند که به اردو دعوت می شوند. از این رو 

وقتی ما هر آنچه خمز خواست را در حد توان رعایت کردیم، 

او نیز باید جایگاه باشگاه، مالک و مدیریت را حفظ کند. 

دیگر زمان صحبت در مورد بازیکنان نیست وقت آن است 

که اعتراف کنیم هزینه سنگینی برای این تیم شده است.«

برخی دیگر از کارشناسان می گویند خمز در ارنج تیم گاهی 

اشـــتباه می کند و پس از تعویض ها، وقتی روند تیم بهتر 

می شود در مصاحبه بعد از بازی می گوید که خودش اشتباه 

کرده است؛ نمونه اش باخت پایان فصل مقابل استقلال! 

نفرات جدید تراکتور با نظر چه کسی جذب شدند؟

رمزگشایی از اظهارات عجیب خمز نیلوفرمژدهی
 خبرنگار

تیم فوتبال استقلال پنجشنبه شب در نخستین هفته فصل جدید 

رقابت های لیگ برتر در حالی صنعت نفت آبادان را شکست داد 

که تکمیل نبودن تیم و ضعف در برخی نقاط به وضوح مشخص 

بود. در این بین شـــاید استقلالی ها با کسب این نتیجه تا حدی 

هم بدشانس بودند! چراکه شاید از برتری پرگل در آبادان اینگونه 

برداشت شود که استقلال از لحاظ فنی و ابزاری تکمیل بوده و در 

این مدت کادرفنی برای آماده سازی این تیم بهانه آورده است. این 

در حالی است که بخشی از این پیروزی به هنر مربیگری نکونام 

مربوط می شد که با دست خالی در نیمکت و در گرمای کشنده 

آبادان کار مهمی انجام داد و موفق شـــد تیمش را با دســـت پر از 

این میدان خارج کند. 

حال اینکه در واقعیت آیا حق با منتقدان نکونام در بدنه مدیریتی 

باشگاه است یا اینکه طبق گزارش برخی رسانه ها واقعا سرمربی 

آبی ها با وجود پیروزی تیمش در رختکن این تیم خوشحال نبوده 

است. باید ابتدا از لحاظ فنی و با عینک واقع گرایی، استقلال در 

میدان آبادان را بررســـی کرد؛ جایی که شاگردان نکونام با وجود 

عـــدم تقویت و جذب بازیکنان موثر و جایگزینان مناســـب برای 

محبی و قایدی، فوتبالی روان و در عین حال تماشاگرپســـند به 

نمایش گذاشت. 

  کدام برنامه خطیر اجرا شده است؟
تا قبل از حضور استقلالی ها در آبادان، نگرانی های زیادی در این 

خصوص وجود داشت که تیم نصف  و نیمه نکونام در گام اول نتواند 

از پس شاگردان ویسی برآمده و حتی برخی کارشناسان نیز شکست 

پرگلی را در هفته نخست برای این تیم پیش بینی می کردند. این در 

حالی است که موفقیت در آبادان نشان داد با وجود داشتن نقص و 

ایرادهای فراوان در راه آماده سازی تیم، کادرفنی و بازیکنان کار خود 

را به نحو احسن انجام داده و سوی دیگر ماجرا این مدیران هستند 

که بعد از حضور 5 هفته ای در باشگاه هنوز موفق نشده اند حتی 

نیمی از انتظارات سرمربی و هواداران را فراهم کنند. 

در واقع از روزی که سرپرستی علی خطیر در باشگاه اعلام شد تا 

امروز به صورت دقیق 5 هفته سپری شده است. حال اینکه در این 5 

هفته دقیقا چه برنامه هایی از سوی خطیر اجرایی و عملیاتی شده و 

به عینه می توان در راستای بهبود  تیم و باشگاه از آنها صحبت کرد. 

فعلا به جز دعوا، درگیری، شکاف و اختلاف با سرمربی، بدرفتاری 

با بازیکنان و... درباره عایدی حضور 5 هفته ای سرپرست باشگاه 

به چیز دیگری نمی توان اشاره کرد. بر همین اساس نیز در زیر به 

صورت تیتروار برخی از دستاوردهای مدیریتی علی خطیر را مرور 

خواهیم کرد با این توضیح که به نظر می رســـد از بابت خروجی 

عملکرد سرپرست باشگاه استقلال بیشـــتر باید از واژه »تبعات 

مدیریتی« استفاده کرد تا »دستاورد مدیریتی یا حاصل عملکرد!«

  جذب بازیکن
در حالی که با حضور بازیکنانی مانند محبی و قایدی هم به وضوح 

مشخص بود که استقلال برای فصل جدید نیاز به تقویت دارد اما 

در کمال تعجب با جدایی هر دو ستاره فاز هجومی آبی ها نه تنها 

بازیکنی در حد و اندازه های آنها جایگزین نشـــد بلکه بیشترین 

ســـعی و تلاش صورت گرفت تا مهره های درخواستی نکونام هم 

جذب تیم نشوند. 

علی خطیر هر بار با بهانه ســـرریز شدن سقف بودجه و به منظور 

جلوگیری از بیشتر شدن بدهی های میلیاردی، از خرید بازیکنان 

خارجی جدید ســـر باز زده و نشان داد خیلی هم سر سازگاری با 

نکونام را ندارد. از سوی دیگر در حالی نیازهای سرمربی جذب تیم 

نشدند که بازیکنان مدنظر مدیریت یکی یکی در راه تهران هستند 

و حتی از میان آنها منتظر محمد عراقی با استقلال قرارداد بسته و 

به تمرینات این تیم هم راه پیدا کرد. 

در راه جذب بازیکنان جوانی مانند تورانیان، خالدآبادی و حتی 

برزگر نیز مشخصا سنگ اندازی هایی صورت گرفته و کار تا جایی 

پیـــش رفت که هیچ کدام از آنها به بازی اول اســـتقلال در فصل 

جدید نرسیدند. 

حال اینکه ســـقف بودجه فقط برای درخواســـت های نکونام 

صدق کرده و افراد مدنظر مدیریت را در بر نمی گیرند یک سوی 

ماجراســـت و سوی دیگر جایی است که وقتی سرپرست وزارت 

ورزش هم نمی تواند رعایت سقف بودجه توسط تیم های صنعتی 

را تاییـــد کند، چطور مدیریت تیم پرهواداری مانند اســـتقلال 

به این بهانه با دســـت خودش، تیمش را تضعیف کرده و اجازه 

نمی دهد جای خالی ســـتاره های بوشهری با بازیکنانی هم قد 

و قواره آنها پر شود. 

  تامین منابع مالی و جذب اسپانسر
استقلالی ها همچنان با بی پولی و مشکلات مالی دست و پنجه 

نرم می کنند. طی روزهای اخیر البته یک اسپانســـر برای 4 بازی 

این تیم پیدا شـــد ولی در »فرهیختـــگان« از اوضاع بد مالی این 

شـــرکت ها نوشته و اشاره به حقوق عقب افتاده کارمندان یکی از 

آنها کرده و جالب اینکه شرکتی که مرتبط به اسپانسر روی پیراهن 

این تیم اســـت هنوز افتتاح نشده و تازه قرار است از یک ماه دیگر 

کار خود را آغاز کند!

بنابراین از این جهت نیز خطیر و تیم تحت اختیارش در باشـــگاه 

دستاورد موفقی از لحاظ اقتصادی نداشته اند و مشخص نیست 

این اسپانسرها براساس کدام ارزیابی و برآوردها با باشگاه استقلال 

توافق کرده و قرارداد بسته اند. 

  انتخاب بازوهای اجرایی ناکارآمد
در بین مدیران ادواری اســـتقلال در تاریخ این باشگاه همه جور 

مدیری دیده می شـــود؛ از پیرمردهای ازکارافتاده تا مدیرانی که 

به راســـت نگفتن معروف بوده اند تا مدیری که برای صاف کردن 

طلـــب قدیمی برای چندمین بار خـــودش را به صندلی هدایت 

باشگاه رســـاند. با این حال برخی از آنها حداقل از هنر انتخاب 

افرادی شایســـته و کارآمد به عنوان مشاوران و معاونان خود بهره 

برده و به این شـــکل نیز برخی اتفاقات مثبت را برای استقلال در 

طول مدیریت خود به واسطه این افراد رقم زدند. این در شرایطی 

است که بازوهای اجرایی علی خطیر که به عنوان معاونان باشگاه 

انتخاب شده اند هرگز تا به امروز دستاورد و خروجی مناسبی را از 

خود بروز نداده و عملکردشان مشخصا با سرپرست باشگاه هم راستا 

و همسو بوده است. 

  نقش اساسی در اعتصاب بازیکنان
استقلالی ها در حســـاس ترین روزهای پیش فصل در حالی که 

مشـــغول تمرینات بدنسازی بودند، این تمرینات را نیمه کاره رها 

کرده و سه روزی را به اعتصاب سپری کردند. حال اینکه آیا بی پولی 

باشگاه و بدقولی خطیر به بازیکنان، باعث این رفتار بازیکنان شده 

است یا بدرفتاری آقای سرپرست، قطعا پاسخ گزینه دوم خواهد 

بود، از آنجا که بی پولی و بدقولی مدیران از ارکان اصلی باشـــگاه 

استقلال طی سالیان اخیر بوده اما به ندرت باعث اعتصاب شده 

است؛ این در حالی است که مطمئنا بدرفتاری های مدیریتی علی 

خطیر در این مدت عاملی شد تا کار به اعتصاب بکشد. 

  گرفتن تمرکز سرمربی 
از آبادان و تا قبل از دیدار اســـتقلال مقابـــل نفت آبادان اخبار 

جالبی از اردوی اســـتقلال به گوش نمی رسید. برخی گزارش ها 

حکایت از آن دارد که چند ســـاعت مانده به آغاز این دیدار بر سر 

گروکشـــی درخصوص برخی بازیکنان به واسطه دیپورت منتظر 

محمد عراقی، تلاش ها برای بر هم زدن تمرکز نکونام ادامه داشته 

و صراحتا صبح روز بازی به کادرفنی اســـتقلال اعلام می شود به 

خاطر پاره ای از مشـــکلات کارت بازی بازیکنان زیر 23 سال این 

تیم صادر نمی شود تا به این ترتیب تمرکز و ذهنیت نکونام از روی 

بازی به مسائل دیگری معطوف شود. 

درنهایت اینکه این شکاف بین مدیریت با سرمربی همچنان ادامه 

دارد و به نظر نمی رسد با ریش سفیدی و خواهش و تمنا این غائله 

ختم به خیر شود و چه بسا تداوم این اختلافات استقلال را زمین گیر 

کند. حال حدس اینکه چه کسی مقصر این اتفاقات است شاید 

برای هواداران این تیم چندان سخت نباشد.

فوتبال ایران
برای حضور روی نیمکت پرسپولیس

کار سیدجلال سخت شد
جدایی کریم باقری از پرســـپولیس باعث شـــد خیلی ها سیدجلال حسینی را 

جانشین او روی نیمکت پرسپولیس بدانند اما این مربی طبق پیش بینی اجازه 

 B نشستن روی نیمکت سرخپوشان را پیدا نکرد. سیدجلال که به تازگی مدرک

مربیگری را دریافت کرده است برای نشستن روی نیمکت پرسپولیس نیاز به مدرک 

A دارد. با این تفاسیر مربی پرسپولیس این فصل را هم باید از روی سکوها نظاره گر 

بازی تیمش باشد. نکته جالب توجه اینکه کمیته آموزش فدراسیون فوتبال در 

نظر دارد برای فصل آینده شـــرایط سخت تری را برای مربیان لیگ برتری در نظر 

بگیرد. از این جهت که خیلی از مربیان لیگ برتری بعد از گرفتن مدرک A آسیا 

دیگر دنبال ارتقای مدرک خود نرفتند و از این رو کمیته آموزش می خواهد شرط 

حضور مربیان لیگ برتری روی نیمکت را داشـــتن مدرک پروفشنال اعلام کند. 

تصمیمی که از فصل آینده به احتمال خیلی زیاد اجرا خواهد شد. با این تفاسیر 

سیدجلال برای فصل آینده هم حتی در صورت داشتن مدرک A اجازه نشستن 

روی نیمکت پرســـپولیس را نخواهد داشت. هرچند سید اعلام کرده که فقط تا 

پایان قراردادش که تا پایان این فصل اســـت در جمع سرخپوشان باقی خواهد 

ماند. ناگفته نماند حتی با این وضعیت هم یحیی گل محمدی قصد ندارد مربی 

جدیدی را به نیمکت تیمش اضافه کند. چنانچه باقری برگردد به کارش در جمع 

سرخپوشان ادامه خواهد داد در غیر این صورت همین روال ادامه پیدا خواهد کرد. 

تغییر محل تمرین برای لو نرفتن نقشه های تاکتیکی

استقلالی ها در کمپ محبوب کی روش 
مخفی می شوند

تیم فوتبال استقلال بعد از آماده شدن زمین چمن طبیعی کمپ مرحوم حجازی، 

مدت هاســـت راهی این زمین تمرینی شده و کارهای آماده سازی خود را در این 

زمین پیگیری می کند. البته تا مدتی قبل صحبت درخصوص کیفیت چمن این 

کمپ توسط کادرفنی مطرح بود و حتی اخباری مبنی بر جست وجو برای پیدا 

کردن زمین دوم تمرینی نیز به گوش می رسید، با این حال استقلالی ها به کار 

خود در کمپ حجازی ادامه می دهند. این در شرایطی است که شنیده می شود 

از این به بعد تمرینات دو روز پایانی منتهی به مســـابقات استقلال در لیگ برتر 

در چمن پژوهشگاه نفت برگزار خواهد شد. در این خصوص شنیده ها حاکی از 

آن اســـت که برخی محدودیت ها و موانع در کمپ حجازی باعث شده است تا 

چنین تصمیمی از سوی نکونام اتخاذ شود و او به واسطه اینکه در کمپ حجازی 

ممکن است نقشه های تاکتیکی کادرفنی و تمرینات فنی تیمش احیانا لو برود 

و از ســـوی دیگر وجود مدرسه فوتبال در مجاورت زمین اصلی و حضور کودکان 

همراه با والدین خود در ساعات تمرین آبی پوشان مشکلاتی را به وجود می آورد، 

با این کار جلوی این امر را گرفته و به صورت مخفیانه برای دیدارهای پیش رو آماده 

می شوند. گفتنی است برای اولین بار کارلوس کی روش سرمربی وقت تیم ملی 

و بعد از خرابی زمین چمن کمپ تیم ملی، تیمش را راهی پژوهشگاه نفت کرد و 

مدت تقریبا زیادی تیم ملی را در این زمین تمرین داد. 

استقلال نفت را قاطعانه برد ولی اختلاف خطیر و نکونام بر سر لیست ادامه دارد

برد در آبادان؛ تنش در تهران
  از رد پا در اعتصاب بازیکنان تا برهم زدن تمرکز سرمربی     جذب بازیکن و تامین منابع مالی؛ صفر


